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Elindult a LED-csere

44 000-tõl több LED-es fényforrás várja azokat, akik szeptember közepéig regisztráltak az ingyenes csereprogramba.
Múlt csütörtöktõl érkeznek személyi okmányokkal és átvételi nyilatkozattal a nyíregyháziak a Városháza udvarára
(képünkön). A sikeres, energiatakarékosságot segítõ projektnek folytatása következhet! (3. oldal.)

Idén is Családbarát Munkahely címet kapott
a nyíregyházi önkormányzat

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata Csa-
ládbarát Munkahely címet nyert a Kulturális és Innová-
ciós Minisztérium megbízásából az Emberi Erõforrás Tá-
mogatáskezelõ nyílt pályázatán, immár nyolcadik alka-
lommal. A díjátadó ünnepségre október 27-én Budapes-
ten, a Várkert Bazárban került sor. A díjat Tóthné Csatlós
Ildikó (képünkön jobbra), a Szociális és Köznevelési Osz-
tály osztályvezetõje és Baloghné Horváth Márta, az ön-
kormányzat munkatársa vette át Hornung Ágnes csa-
ládokért felelõs államtitkártól.

Az elismerés azt hivatott szimbolizálni, hogy az ön-
kormányzat rendkívüli erõfeszítéseket tesz annak érde-
kében, hogy munkavállalói és családjaik számára egy-
aránt ideális munkakörnyezetet teremtsen. A pályázat
olyan családbarát munkahelyek kialakítását és fejleszté-
sét célozza meg, amely munkahelyi családbarát progra-
mokat szervez, elõsegítve a munka és magánélet össze-
egyeztetését, a családi, magánéleti és munkahelyi köte-
lezettségek összehangolását. Az elismerést azok az ön-
kormányzatok kapják, amelyek példát mutatnak a mun-
kaerõ-piaci és családi szükségletek összehangolásában.

Téliesítés

Lakossági kérésre

Családbarát munkakörnyezet
Jászai Menyhért, Nyíregyháza alpolgármestere kér-

désünkre kifejtette, az önkormányzat elhivatott aziránt,
hogy olyan munkakörnyezetet teremtsen, ahol a mun-
kavállalók hatékonyan tudják kezelni a munka és a
családi kötelezettségeiket. Kiemelte, az elismerés nem-
csak a dolgozóikat, hanem a város lakosait is szolgál-
ja, hiszen családbarát politikájuk kiterjed a nyíregyhá-
ziakra is. – Közismert, hogy Nyíregyháza sokrétû szün-
idei programokat szervez a gyerekek számára, ilyen
például a napközis tábor, de a bentlakásos tábor Szig-
ligeten is. Ez többezer nyíregyházi gyermeket érint. A
mostani díjunkat a saját dolgozóink és családjaik felé
kifejtett tevékenységünk miatt kaptuk – tette hozzá az
alpolgármester.

Programszervezésre fordítják az
elismeréssel járó pénzt

Az elismerés mellett az önkormányzat 2 millió forint vissza
nem térítendõ támogatásban is részesült az Együtt a családo-

kért! címû projekt megvalósítására, mely összeget ezúttal a
Polgármesteri Hivatal munkavállalói és gyermekeik számá-
ra szünidei gyerekprogramok, valamint a kisgyermekes apu-
kák és a gyermekvállalás elõtt álló férfi dolgozók számára
tréningszervezésre fordítanak, emellett rekreációs céllal sport-
és egészségnapot is tartanak. Az elnyert családbarát díj is
bizonyítja, Nyíregyháza önkormányzata nemcsak a város
fejlõdésére, hanem munkavállalói és családjai jólétére is fó-
kuszál. Az elismerés alapján a város egyike a leginkább elõ-
relátó és felelõs munkaadóknak az országban. (2. oldal.)

(Szerzõ: Boros Rita)

Felkészülve a hideg idõjárásra, a NYÍRVV Nonprofit
Kft. elkezdte Nyíregyháza közterületein a téliesítést.
A tavasszal kihelyezett dézsás növények a társaság
telephelyére kerültek, ahol felsorakozva várják, hogy
szakszerû gondozást követõen fóliasátorba kerüljenek.
A hideg idõszakot követõen jövõ tavasszal újra üde
színfoltjai lesznek Nyíregyháza belvárosának. Munka-
társaik a város szökõkútjait és ivókútjait is felkészítik
a téli idõszakra ezekben a hetekben. Az utcabútorok
beszállítása is folyamatos. A téli tárolás ideje alatt a
padok karbantartását, felújítását is megoldják mûhe-
lyükben, így amikor ismét beköszönt a napsütéses idõ,
megszépülve kerülnek városunk utcáira, tereire.

Újabb lakossági igény teljesült – jelentette be
Facebook-oldalán dr. Kovács Ferenc. – A Szabolcs-
Szatmár-Bereg Megyei Temetkezési Kft. saját forrás-
ból napelemes térvilágítást – összesen 7 db napelemes
lámpát – telepített a sóstóhegyi temetõbe. Mindemel-
lett pedig zajlik a Temetõ utcán (a sírkert elõtti szaka-
szon) 290 méter hosszban az új aszfaltút kiépítése is,
zúzottkõ padkával. A kivitelezés során a csapadékvíz-
elvezetés is kiépül, illetve a szükséges közmûkiváltá-
sok is megtörténnek, a temetõ kerítését pedig áthelye-
zik. A munkálatok a tervek szerint december 15-ig be-
fejezõdnek – írta közösségi oldalán a polgármester.
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Az Év Felelõs Foglalkoztatói között
a nyíregyházi önkormányzat

Csak a nyíregyházi kapott elismerést az
önkormányzatok közül a múlt hétfõi „Az
Év Felelõs Foglalkoztatója” díjkiosztó gá-
lán, melyet Budapesten tartottak. A zsûri
díjazta többek között azokat a programo-
kat, melyeket az önkormányzat azért szer-
vez, hogy a munkavállaló szülõk minden-
napjait megkönnyítse.

Tavaly elmaradt, így két év díjait adták
át Az Év Felelõs Foglalkoztatója gálán.
Nyíregyháza önkormányzata a 2022-es
közszféra szervezetei kategóriában a má-
sodik helyen végzett. Fõként vállalkozá-
sok és cégek vettek részt az eseményen,
önkormányzatként csak a nyíregyházit dí-
jazták, melyet az Országos Mentõszolgá-
lat elõzött meg.

Odafigyelés a dolgozókra

– Esetünkben, ami felkeltette a komoly
zsûri figyelmét, és amiért a második díjat
elhozhattuk, az volt, hogy az önkormány-
zaton belül olyan programokat szerve-
zünk, melyek megkönnyítik az itt dolgo-
zó szülõk életét. Mindig vannak nyári
táborok, sõt a szünetekben is olyan tábo-
rokat szerveznek a szociális osztály mun-
katársai, melyek a szülõknek egyfajta
terhet levesznek a válláról. Van mindig
Mikulás-napi rendezvény, közösségépítõ
programok, az önkormányzat minden osz-
tályt támogat egy bizonyos összeggel
évrõl évre, hogy el tudjanak menni kirán-
dulni, együtt tudjanak tölteni munkán kí-
vüli idõt. Hivatali karácsonyt is tartunk

általában, az önkormányzat az összes
dolgozóját meghívja – részletezte dr.
Ulrich Attila alpolgármester.

Családbarát és Felelõs Foglalkoztató a könyvtár
Családbarát Munkahely és Felelõs Foglalkoztató ki-

tüntetésekkel jutalmazták a Móricz Zsigmond könyvtá-
rat. Október utolsó napjaiban a családokért felelõs ál-
lamtitkár, illetve a foglalkoztatáspolitikáért felelõs ál-
lamtitkár adta át az elismeréseket. A családbarát cím-
mel járó anyagi támogatás kirándulások, egészségmeg-
õrzõ programok és nyelvi képzések megszervezéséhez
nyújt segítséget.

Korábban két alkalommal kapott már Családbarát Mun-
kahely és Szolgáltatóhely minõsítést a Móricz Zsigmond
könyvtár. Ennek az elemeit, illetve eredményeit tovább-
fejlesztették, és sikerrel pályáztak a Családbarát Munka-
hely címre. A díj 2 millió forintot hozott az intézménybe,
mely támogatja az újabb programokat.

Munka és magánélet összehangolása
– Azt céloztuk meg, hogy a dolgozókat, illetve csa-

ládtagjaikat támogatjuk. A nyári szünidõben biztosítjuk
a gyermekfelügyeletet, közös és szakmai kirándulásokat
szervezünk, amelyben megjelenik a környezettudatosság,
mert hogy zöld könyvtár vagyunk. Ennek szellemében
kerékpáros kirándulás lesz, de fontosnak tartjuk, hogy
képezzük is a kollegáinkat. Az angol nyelvtudásra he-
lyeztük a hangsúlyt, mert a dolgozók azt kérték, hogy az
angol nyelvtudásuk legyen magabiztosabb – tájékozta-
tott Tomasovszki Anita, a Móricz Zsigmond könyvtár igaz-
gatója.

Csapatépítés, egészségtudatosság
Csapatépítõ tréninget szerveznek, karácsonyi munka-

értekezletet, és olyan programokat, amelyek segítik a
munka és a magánélet optimális összehangolását. Figyel-
nek a dolgozók egészségére, ezért jóga, gerinctorna és
masszázsfotel is lesz a könyvtárban. Az elismerést az
igazgató mellett Tóthné Szomolya Ágnes, a munka és
magánélet összehangolására kijelölt felelõs vette át
Hornung Ágnes családokért felelõs államtitkártól a Vár-
kert Bazárban.

Szervezeti légkör és kultúra
Az újabb díjat dr. Czomba Sándor foglalkoztatáspoliti-

káért felelõs államtitkár adta át a könyvtár igazgatójá-
nak. – Az Év Felelõs Foglalkoztatója 2023 pályázatra is
benyújtottuk az anyagunkat. Itt is a munka és a magán-
élet összehangolása, a jó szervezeti légkör, a szervezeti
kultúra megteremtése, fejlesztése, hagyományának a ki-
építése az elsõdleges, de a társadalmi felelõsségvállalás
és esélyegyenlõség is megjelenik ebben a pályázatban.
Emellett folyamatosan mérjük a dolgozók elégedettségét
– szólt az újabb díj kapcsán Tomasovszki Anita.

Ötletláda, kirándulások
– Jó úton járunk, de van még mit tenni – fogalmazott

az igazgató. A könyvtár kiemelt figyelmet fordít a társa-
dalmi felelõsségvállalásra és a dolgozók jólétére. Ötlet-

láda – amolyan kívánságdoboz – is van a könyvtárban,
mely meglepõ, esetleg teljesíthetetlen kéréseket is tar-
talmaz. Büfé, kávézó, vagy automata is szerepel a kí-
vánságok között. Mindezeknek persze anyagi vonzata
van. Közös szakmai kirándulás is a tervek között szere-
pel, hiszen a dolgozók között barátságok is szövõdnek,
és szeretnének közös idõt tölteni a munkaidõ után is.

A könyvtárhoz hasonlóan a nyíregyházi önkormányzat
szintén elnyerte a Családbarát Munkahely és Az Év Fele-
lõs Foglalkoztatója díjakat.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Vármegyei Prima-díj – 17. alkalommal

Ünnepélyes keretek között adták át a
17. vármegyei Prima díjkiosztó gálán a
rangos elismeréseket. A tíz jelölt közül
2023-ban a világszerte elismert Cantemus
kórust, Orendi Mihály sportvezetõt, Nyír-
egyháza díszpolgárát és Bíró Lajos Mun-
kácsy Mihály-díjas szobrászmûvészt ju-
talmazták.

A Demján Sándor által 2003-ban alapí-
tott Prima Primissima és a 2005-ben útjára
indított megyei Prima-díj az elmúlt évek
alatt megbecsült helyet vívott ki magá-
nak vármegyénk kulturális életében. Az
elismerés legfõbb célja a magyar értelmi-
ség eredményeinek megõrzése, a hazai,
ezen belül a megyei tudomány, építészet,
kultúra, mûvészet és sport fejlesztésének
erõsítése és elismerése. A 13 tagot szám-
láló társadalmi kuratórium döntött a kate-
góriák legjobbjairól. Idén is tíz kiemelke-
dõ szakemberbõl hárman nyerhették el az
1-1 millió forinttal járó díjat, amihez ez-
úttal két 250-250 ezer forintos különdíj is
tartozott. Az ünnepségen kisfilmmel em-
lékeztek meg Demján Sándorról, majd a
vendégeket, jelölteket és az év vállalko-
zóit is köszöntötte, méltatta Czomba Csa-
ba, a Vállalkozók és Munkáltatók Orszá-

gos Szövetségének társelnöke, a szerve-
zet megyei elnöke, valamint Seszták Osz-
kár, a vármegyei közgyûlés elnöke, Nyír-
egyháza két országgyûlési képviselõje, dr.
Szabó Tünde kormánybiztos és dr. Vinnai
Gyõzõ, továbbá dr. Kovács Ferenc polgár-
mester. 2023-ban a világszerte elismert
Cantemus kórust, Orendi Mihály sportve-
zetõt és Bíró Lajos Munkácsy Mihály-dí-
jas szobrászmûvészt jutalmazták. Külön-
díjat kapott dr. Szép Tibor biológus, vala-
mint a nyíregyházi Móricz Zsigmond Szín-
ház közkedvelt mûvésze, Tóth Károly. A
vármegyei önkormányzat különdíjasa a
Magyar Oktatás és Köznevelés kategóriá-
ban Huszárné Kádár Ibolya, Nyíregyhá-
za Megyei Jogú Város különdíjasa a Ma-
gyar Irodalom kategóriában Béres Tamás,
a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Kor-
mányhivatal különdíjasa a Magyar Isme-
retterjesztés és Média kategóriában pe-
dig Tarczy Gyula, a Nyíregyházi Televí-
zió és Napló fõszerkesztõ lett. A Szabolcs-
Szatmár-Bereg Vármegyei Értéktár külön-
díjasa a Magyar Népmûvészet és Közmû-
velõdés kategóriában Sántha Miklós, a
Nyíregyházi Egyetem különdíjasa a Ma-
gyar Építészet kategóriában Végh József
lett.

A könyvtár is kapott díjat

A gálán nemcsak városunk önkor-
mányzata szerepelt jól, a Móricz Zsig-
mond könyvtár volt az egyetlen kultu-
rális intézmény a közgyûjtemények
között, melyet díjaztak a 2023-as év-
ben, õket a Semmelweis Egyetem elõz-
te meg.
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Megérkeztek a LED-ek a városházára
Már osztják az ingyenes fényforrásokat a programban regisztráltaknak

Több mint 44 000 darab ingyen LED fényforrást kezd-
tek kiosztani múlt hét csütörtöktõl azoknak, akik regiszt-
ráltak a CYEB és az önkormányzat által meghirdetett la-
kossági LED-csereprogramra. Az eredményekrõl dr. Ko-
vács Ferenc polgármester múlt hét kedden számolt be. A
LED-ek használata jelentõsen csökkenti a villanyszám-
lát, valamint akár 10 éves élettartamuknak köszönhetõ-
en használójuk sokkal kevesebb hulladékot termel.

Egymás után sorakoznak a csomagok a városházán,
mind LED fényforrást tartalmaz. Közel 3600-an regiszt-
ráltak az ingyenes lakossági LED-csereprogramra.

Megtakarítás a regisztrálóknak

– Ez a nyíregyháziaknak jó. Ingyen megkapják a LED
égõket, melyek sokkal gazdaságosabbak, mint a régiek,
nagy megtakarítást lehet vele elérni azoknak, akik re-
gisztráltak – mondta el dr. Kovács Ferenc polgármester.

Folytatódhat!

A polgármester hozzátette, a nagy érdeklõdésre való
tekintettel az ingyenes LED-csereprogram a közeljö-
võben folytatódhat, a szerzõdéskötés folyamatban van.

Környezettudatossági szempontok

A CYEB és az önkormányzat által meghirdetett prog-
ram célja a kedvezõbb villanyszámla elérése mellett a
környezettudatosságra fókuszál, ugyanis a LED-ek hasz-
nálói sokkal kevesebb hulladékot termelnek. – Természe-
tesen ez is fontos szempont, az egész városfejlesztési prog-
ramunknak ez minden helyen megtalálható része. Nem-
rég felállítottuk az újabb levegõszennye-
zettséget mérõ rendszert, de
a faültetések, az energetikai
felújítások, a napelemek és
az égõcsere is ide tartozik.
Ezzel a városunk tisztaságát, és
környezeti szempontból az
egészségét is tudjuk javítani –
emelte ki dr. Kovács Ferenc.

November 22-ig lehet átvenni

A csomagok összeállítását az önkormányzat végezte, a
lakosság november 22-ig veheti át a fényforrásokat a város-
háza ebédlõjében munkaidõben. Fontos, hogy a ledcsere.hu
által generált átvételi nyilatkozatot és a személyazonossá-
got igazoló okmányt mindenki vigye magával.

Van rá idõ

A fényforrások kiosztása kapcsán az önkormányzat
kéri, hogy mivel mindenkinek megérkezett a város-
házára a csomagja, nem szükséges az elsõ napokban
jönni érte a tumultus elkerülése érdekében, hiszen kö-
zel három hét áll rendelkezésre az átvételre.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)
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XIII. Kelet-Magyarországi Diabetes Hétvége Nyíregyházán

A XIII. Kelet-Magyarországi Diabetes Hétvégét ren-
dezték október végén a Váci Mihály Kulturális Központ-
ban. Magyarországon több mint egymillióan küzdenek a
kórral, s több százezren lehetnek, akik nem tudják, hogy
cukorbetegek. A rendezvényen résztvevõk többek között
a megelõzéssel, beteggondozással, genetikával kapcso-
latos elõadásokat hallhattak.

Orvosok, szakdolgozók, alapellátásban dolgozók ér-
keztek a XIII. Kelet-Magyarországi Diabetes Hétvégére.
A diabetológiára nagy igény van, mert a cukorbetegek
száma egyre csak nõ, így fontos megismerni a betegsé-
get és a kezelés módjait. – Elég széles körû programot
állítottunk össze, melynek része szûrésekkel, megelõzés-
sel kapcsolatos elõadások, s van egy blokk, mely a bé-
késcsabai kollégák kiemelkedõ munkáját mutatja be. A
további prezentációk a betegek gondozásáról, a civil szer-
vezetek szerepérõl szólnak, s esettanulmányokat is be-
mutatunk – nyilatkozta a Nyíregyházi Televíziónak dr.
Gaál Zsolt, a Jósa András Tagkórház IV. Belgyógyászati
Osztály fõorvosa.

Egymillióan érintettek hazánkban

Pontos adatok nincsenek, de vármegyénkben kö-
rülbelül 50 ezren, míg országosan több mint egy-
millióan küzdenek a betegséggel, ebbõl 700 ezren
állnak rendszeres gyógyszeres kezelés alatt. Súlyos
stádiumban a szövõdmények akár veseelégtelenség-
hez, vagy a végtag amputációjához is vezethetnek.
Több százezren lehetnek, akik nem tudják, hogy cu-
korbetegek.

Népbetegség
– A cukorbetegségnek azért van óriási jelentõsége, mert

népbetegség. A szív- és érrendszeri betegségek egyik na-
gyobb rizikófaktoráról beszélünk, emellett a diabétesz alan-
tas. Ha nem észleljük idõben, csak megkésve, akkor a
magas cukorértékek következtében kialakuló anyagcse-
re-eltérések megtámadják az érrendszert, súlyos problé-
mákat okozva. A koszorúér betegség – mely a halálok

közvetlen rizikófaktora – egyik alapvetõ tényezõje – mond-
ta el dr. Szûcs Attila, a vármegyei kórház fõigazgatója.

Sokat tehetünk a megelõzésért
A cukorbetegség kialakulása egyes esetekben kellõ oda-

figyeléssel megelõzhetõ. – Bizonyos genetikai hajlamról
beszélhetünk, de alapvetõen sokat tehetünk a megelõzé-
sért. Nem gyõzzük hangsúlyozni az egészséges életmódot,
a táplálkozást, a mozgást – ezek nagyon fontosak. Kezdeti
stádiumban, amikor észlelünk egy magasabb vércukorérté-
ket, és elkezdünk aktívan mozogni, akkor teljes mértékben
normalizálódhat a betegség. Ha már gyógyszeres kezelés-
ben részesül valaki, akkor jelentõsen csökkenthetõ a gyógy-
szerek dózisának szükségessége – tette hozzá a fõigazgató,
aki kiemelte, hogy a meglévõ cukorbetegség esetében a
szakemberek által javasolt kezelést nem szabad abbahagy-
ni. A cukorbetegség alapvetõen gyógyíthatatlan, a kiala-
kult magas cukorértékek egyes speciális eseteket kivéve
megmaradnak, megfelelõ életmóddal és gyógyszerekkel
azonban karbantarthatók.        (Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Támogatás a kórháznak a Michelin Magyarországtól
Saját tervezésû innovatív légpárnakészlet érkezett adományba

A Michelin Magyarország saját fejlesztésû orvostech-
nikai eszközöket adományozott a Jósa András Tagkór-
háznak. Az innovatív légpárnakészletet az akut légzési
distressz szindrómában szenvedõ betegek számára ter-
vezték. Az adományozás része a Michelin azon elköte-
lezettségének, miszerint felelõs vállalatként folyamato-
san támogatja a helyi közösséget.

A koronavírus-járvány idején jelentõsen megnõtt az
intenzív ellátásra szoruló betegek kezelését, gyógyulá-
sát segítõ eszközök, berendezések iránti igény. Erre rea-
gálva tervezte meg a Michelin az AirProne nevû innova-
tív légpárnakészletet, amibõl nemrégiben két darabot a
nyíregyházi kórház intenzív osztályának adományoztak.

Az intenzív terápiát szolgálja
– A most átadott eszköz teljes mértékben az intenzív

terápiát szolgálja. Azokban az esetekben használjuk,
amikor géppel lélegeztetünk egy beteget, mert vagy sú-
lyos tüdõgyulladás, szívelégtelenség, vagy egyéb ténye-
zõ áll fenn, amely miatt általában altatásban, gép léle-
gezteti a betegeket, de ez nem elégséges, és ezért hasra
fordításra kényszerülünk. Ez egy olyan csomag, ahol kü-
lönbözõ felfújható eszközök találhatóak, amit a betegek
végtagjai, feje, mellkasa alá helyezünk. Ennek két célja
van. Egyrészt, hogy megelõzze a nyomódások és a fel-
fekvések kialakulását, illetve azzal, hogy egy stabil hely-
zetben van egy felfújt levegõpárnán a beteg, megkönnyíti
a lélegeztetést is. Azaz, egy olyan ápolásszakmai esz-
köz, ami segíti a mindennapi ellátásunkat – emelte ki az
eszközök átadásakor dr. Szûcs Attila.

Kiemelt figyelem az egészségügy
támogatására

A Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Oktatókórház
fõigazgatója hangsúlyozta, a Michelin Magyarország
évek óta kiemelt figyelmet fordít az egészségügy támo-
gatására, gondoskodó cégként szoros együttmûködést ala-
kítottak ki a vármegyei kórházzal. – A vállalat számára
az emberek nagyon fontosak, és mivel a kórház kiemelt
vektora az emberek egészségének, ezért úgy gondoljuk,
hogy a kórházak támogatása elengedhetetlen – mondta

el Florian Fischer, a Michelin Magyarország ügyvezetõ
igazgatója. Az eseményen azt is kiemelte, szeretnének
új határokat átlépni, lehetõvé téve, hogy az emberek jó
egészségben, minél tovább éljenek. Ez az orvostechni-
kai eszköz is egy lépés az álmuk megvalósítása felé. Az
Amiens-i Egyetemi Kórházzal közösen kifejlesztett Mi-
chelin AirProne-t kilenc francia és egy luxemburgi egész-
ségügyi intézményben már rendszeresen használják, a
nyíregyházi kórház dolgozói egy oktatást követõen épí-
tik majd be a mindennapi betegellátásba az intenzív osz-
tályon.

A cukorbetegség népbetegség, fontos az életmód szerepe
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Nemsokára beköszönt az állatparki Jégkorszak!
Sehol nincs hasonlóan összetett beruházás, mint ami Nyíregyházán épül

Nem volt egyszerû titkot tartania Gajdos Lászlónak a
Nyíregyházi Állatpark, egyben az ország egyik legiz-
galmasabb, végéhez közeledõ beruházása kapcsán. A
park igazgatója ugyanis legszívesebben világgá kürtöl-
né, mitõl lesz egyedi és úttörõ a Jégkorszak Interaktív
Állatbemutató, de a tavasz második felére tervezett áta-
dóig folyamatosan szórják majd az információkat. Azért
egy kis exkluzívat kapott szerkesztõségünk...

Némi „lebukás” már nyáron történt, hiszen a pingvi-
nek megérkeztek a külsõ kifutórendszerbe, s nem akar-
ták eldugni a folyamatosan bõvülõ csapatot holmi para-
vánok mögé. Így a kis „pincérek” újra láthatóak Sóstón,
már a Jégkorszak elõhírnökeiként, a mostani 17-hez ér-
keznek még.

Különleges állatok, élményelemek

Korábban szép kolóniájuk élt a parkban, azonban a
Modern Városok Programban, kormányzati és önkormány-
zati segítséggel elinduló nagyberuházás miatt átmeneti-

leg meg kellett válni tõlük is. Csak a rénszarvasokat és a
jegesmedvét tudták átmenetileg máshová telepíteni, utób-
bi már élvezheti a kényelmet, hiszen beköltözött a szem
elõl eltakart, de már használható helyekre, tulajdonkép-
pen teszteli a Jégkorszakot. Csakúgy, mint azok a Ma-
gyarországon eddig még nem látható királypingvinek,
akik nulla fok körül érzik jól magukat a kibontakozó Jég-
világ házban, s hóesést is kapnak majd... De rácsodálkoz-
hatunk jövõre a Jeges-tenger élõvilágára is, az élményt
modern technikával, látványos vetítés teszi teljessé. Sõt!
Olyan állatok – persze megmintázva –, melyek 20 ezer
évvel ezelõtt népesítették be a Földet. Mindezt olyan él-
ményelemekkel tûzdelve, amik máshol nem láthatóak.

Komplex és egyedi

– Többet egyelõre valóban nem árulhatok el – mosoly-
gott az igazgató –, de a hónapok alatt felépített kam-
pányból és a helyszínen, számításaink szerint pünkösd

környékén minden kiderül. Ez egy olyan 2
hektáros beruházás, mely önma-
gában látványosság, egy átlagos

város ennyinek is nagyon örülne.
Nálunk pedig a 36 hek-

táros állatpark

egy, de fontos része lesz, természetesen külön belépõ
nélkül. Ami az egyediségét illeti: vannak hasonlóak Eu-
rópában, melyek az Északi- és Déli-sark élõvilágát mu-
tatják be, de nem ennyire komplexen, különlegesen. A
világon sincs jelenleg hasonlóan összetett beruházás, mint
a nyíregyházi. Mondhatni, ebben is kicsit úttörõk vagyunk,
mint a 2010-ben átadott Zöld Piramissal, trópusi esõ-
erdõházzal, amiben egyben van ócenárium, elefánt és

varánusz, rengeteg növénnyel. Késõbb tudtuk meg, hogy
amit csináltunk, tulajdonképpen biodóm... Azóta sokan
másolják, s nyilván a Jégkorszaknak is lesz követõje.

Fajmegmentés és oktatás

– Egyébként is világszínvonalú munka folyik a parkban
– folytatta Gajdos László. – Nem véletlen, hogy az egyik
helyettesem az európai szövetség elnöke, a másik az ak-

váriumi szövetség tagja, tudományos konferenciákon
vesznek részt, melyek a hírünket viszik a világban, a

megnyitás idejére mi is tervezünk egy nagyszabá-
sút. S persze örülünk, hogy híres turisztikai att-
rakció vagyunk, hiszen abból élünk, de sok-
kal fontosabb, amit a háttérben csinálunk. Az

egyik a fajmegmentés, rengeteg program aktív
szereplõi vagyunk, és zászlóra tûztük az ok-

tatást. Nagyon fontos, hogy érzékenyítsük
az embereket a környezetünkre, élõvilág-

ra való odafigyelésre. Nagy a fele-
lõsség: az állatkertek Európa leglá-

togatottabb közösségi színterei, az évi 150 milliós szám-
ból Nyíregyháza is kiveszi a részét – hívta fel a figyelmet.

Továbbra is a TOP-on

A COVID elõtti 2019-ben 600 ezer látogató fölött zárt
a park, a tavalyi év sem volt rossz, s bár nehezen indult,
az igazgató szerint idén is megközelítik az 500 ezres
látogatószámot. – A szlovákok mellett egyre nagyobb
számban érkeznek romániai vendégek is az összehan-
golt akció részeként. A TDM-mel és a fürdõvel közösen
kampányolunk, utóbbi munka most kezd igazán beérni,
a másik régóta jól mûködik. A hoteleinkre – Pangea,
Dzsungel, Ózoon – ugyanez érvényes, a telítettségük
„jósolja meg” az állatparki látogatószámot. Idén nem
elõre, hanem az utolsó pillanatban teltek meg a szállo-
dák, de jó a tendencia, a fõszezonban 90 százalék fö-
lött volt a kihasználtság. S továbbra is Magyarország
leglátogatottabb vidéki turisztikai attrakciója vagyunk.

Természettudományos nevelés színtere

 – A fontos állatvédelmi üzenetek eljuttatásának egyik
hagyományos színtere a népszerû Zoo Suli nyáron, de
egyre gyakoribb lesz, hogy témaheteket szervezünk. Az
állatvédelmi például eleve két hétig tartott, sok iskolát
fogadtunk kedvezményesen, s ki is megyünk intézmé-
nyekbe, a kollégák szívesen tartanak elõadásokat. Kez-
denek rájönni, hogy mi a természettudományos igényû
nevelés színtere is vagyunk, és jó tudni, hogy ez egy olyan

érték, ami nem igazán van máshol. Egy Bécsben élõ gyer-
mek semmivel nem kap többet, mint aki itt lakik! Érde-
mes ezt kihasználni, ennek jegyében egyre szorosabb
együttmûködésre törekszünk a Nyíregyházi Egyetemmel,
lesznek közös projektek is, s gyakorlóhelye vagyunk a
beregszászinak is – emelte ki az igazgató.

Mozgalmas november

A pingvinek mellett nem régen érkezett egy Kodiak,
a világ legnagyobb barnamedve alfaja.  Az igazgató 20
éves vágya volt, hogy bemutassa... Noha a kedvenc
európai barnamedvék „alapító tagjai” voltak a parknak,
ebbõl az Alaszka elzárt szigetén élõ populációból csak
egy példány volt Európában, s mivel egy svédországi
kert bezárt, rögtön lecsaptak rá. Még ebben a hónapban
várnak elefántot Franciaországból – csak ez több hó-
napnyi szervezést igényel –, s jeges-tengeri halszállít-
mányt is várnak három helyrõl, a cápákat sem egyszerû
szállítani, majd beakvarizálni... De tigrisek is érkez-
nek, tõlünk pedig sivatagi róka mehet máshová, mint
ahogy az ikonikus Jack elefánt is egy csehországi állat-
kertben kötött ki a fajmegmentési program keretében.

A pingvinek kedvencek voltak és azok is lesznek

Gajdos László igazgató szerint világszerte egyedi lesz
a Nyíregyházán megvalósított Jégkorszak

Nem kérdés, a sivatagi róka
kicsinyek is a cukiság kategóriába

tartoznak (Fotó: Balla Nóra)

A Zoo Suli csak az egyik terepe az ismeretterjesztés-
nek, a környezeti nevelésnek

A Kodiakból egyetlen példány van Európában
– most már Sóstón!

A tigrisek állománya is folyamatosan bõvül

(Szerzõ: Tarczy Gyula)
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A hulladék útja az ország egyik legkorszerûbb üzemében
A Nyíregyházi Hulladékkezelõ Központ is csatlako-

zott az Erõmûvek Éjszakája programsorozathoz. Minden
érdeklõdõ testközelbõl láthatta, hogy hová kerül a sze-
lektíven gyûjtött és az újrahasznosításra nem alkalmas
hulladék, bepillantást nyerhettek az üzem mûködésébe.
A nyíregyházi Magyarország egyik legnagyobb és leg-
korszerûbb válogatója, amely egy napra ismét kinyitotta
kapuit a látogatók elõtt.

Okosan mûködik az egyik legmodernebb gép a Nyír-
egyházi Hulladékkezelõ Központban: az optikai szepa-
rátor a mûanyag hulladékról el tudja dönteni, hogy az
alapanyaga PET hulladék vagy valami más anyag.

PET, vagy nem PET?
– Ha PET-et érzékel, akkor kifújja egy kompresszor

belõle és egy következõ gépsorra adagolja, ami már színre
válogatja a PET hulladékot. Ami pedig nem PET, de mû-
anyag, az leesik egy következõ szállítószalagra, utóvá-

logatásra kerül. Abból még ki tudjuk szedni a nem PET
alapanyagú mûanyag csomagolóanyagokat, ezek a sam-
ponos, tusfürdõs flakonok – ismertette a mûködést Oláh
Barnabás, a Nyíregyházi Hulladékkezelõ Központ telep-
helyvezetõje.

Nõtt a kapacitás
A korábbi technológiához képest háromszoros gyor-

sasággal válogat ez a gépsor, ezzel könnyítve a dolgo-
zók munkáját. Ez a számokban is meglátszik, a régi
gépsor kapacitása éves szinten, három mûszakban 12
ezer tonna volt, az újnak pedig 16 ezer tonna, két mû-
szakban.

Mi történik a hulladékkal?
A Nyíregyházi Hulladékkezelõ Központ is egy olyan

üzem, amely a nagyközönség elõtt elzárva mûködik a
hétköznapokban, most az Erõmûvek Éjszakája program-
nak köszönhetõen lehetett megismerni a mûködését. Az
érdeklõdõk múlt héten megismerhették a hulladék útját,
azt, hogy mi történik a szelektíven gyûjtött és az újra-
hasznosításra nem alkalmas hulladékkal a központban.
Az Észak-Alföldi Környezetgazdálkodási Nonprofit Kft.
azért is csatlakozott a kezdeményezéshez, hogy elosz-
lassa azt a kételyt a városban, miszerint a lakosságnak
nem érdemes szelektíven gyûjteni a hulladékot.

Fontos a szelektív gyûjtés
– Amíg a megyében három hulladékkezelõ körzetben,

Nyíregyháza, Kisvárda és Nagyecsed térségében össze-
sen 120 ezer tonna vegyes hulladék keletkezik, addig
minden energiánkat arra kell fordítani, hogy szelektíven
gyûjtsük a hulladékot és eltérítsük a hulladékot a lera-

kástól. Ehelyett inkább szelektíven, anyagában újrahasz-
nosításra szállítsuk, mert ez a rendszer jelen pillanatban
15 ezer tonna szelektív hulladékot képes feldolgozni. Ezt
természetesen a mûszakok növelésével, létszámnövelés-
sel vagy esetleg a gépek kapacitásának kihasználásával
még lehet növelni. Ezúton is arra kérek mindenkit, hogy
csatlakozzon a kezdeményezésünkhöz, használja az ál-
talunk biztosított szelektív hulladékgyûjtõ edényeket –
nyilatkozta Petró Árpád, az Észak-Alföldi Környezetgaz-
dálkodási Nonprofit Kft. cégvezetõje.

Fontos nyersanyag
A szelektíven gyûjtött hulladék újrahasznosításából egy

fontos nyersanyagot tudnak visszaadni az ipar számára –
tette hozzá. A lakossági szemléletformálás kiemelt fel-
adat a társaság életében, ennek az eredménye látszik
azon is, hogy a szelektíven gyûjtött hulladék mennyisé-
ge növekvõ tendenciát mutat.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Nemzetközi hallgatókat fogadtak a Nyíregyházi Egyetemen
24 küldõországból fogadtak nemzetközi hallgatókat a

Nyíregyházi Egyetemen. A hagyományos rektori köszöntõ
rendezvényen bemutatták a 10 éves Stipendium Hungari-
cum Ösztöndíjprogramot, s a hallgatók is bemutatkoz-
tak.

A Zenei Intézet különleges kulturális mûsorral fogadta
a nemzetközi hallgatókat, akik 24 országból érkeztek.
Ez egy fontos mérföldkõ az egyetem és a régió számára
is. Közép-Ázsiából, Afrikából és a szomszédos országok-
ból is érkeztek a felsõoktatási intézménybe. A legtöbb
diák az angol nyelvû repülõmérnöki és programtervezõ
informatikus alapképzésre iratkozott be a Nyíregyházi
Egyetemre, továbbá a 2 féléves angol nyelvû szakmai
elõkészítõ képzés keretében kívánja fejleszteni angol
nyelvtudását, mielõtt megkezdi alap- vagy mesterszakos
egyetemi tanulmányait.

„Tetszik a város, a kampusz”
A rendezvény megnyitójára várakozva megkérdez-

tük a hallgatókat, miért választották a Nyíregyházi
Egyetemet. Elmondták, tetszik nekik a város, a kör-
nyezet, a kampusz és olyan intézményt kerestek, mely
lehetõségeket és támogatást nyújt. Egy török nemzeti-
ségû biológushallgató kiemelte, hogy különösen fon-
tos volt számára a sok sportolási opció. – Többet sze-
retnék laborban lenni, erre lehetõséget is kaptam. Itt
sokkal több sportot ûzök, például kerékpározom, és
futok is, jó kis futóterületek vannak. A városban na-
gyon jók a körülmények a kerékpározáshoz, még bi-
ciklit is adtak nekem – mondta Cansu Mükerrem
Demirel hallgató.

Nagy potenciál van benne
A rendezvényen bemutatták a Magyar Kormány által

indított 10 éves Stipendium Hungaricum Ösztöndíjprog-
ramot. – Az egyetem kicsit megkésve vágott bele ebbe a
kalandba, ennek számos oka van. De megpróbáljuk utol-
érni a nagy egyetemeket. Jelenleg a Magyar Kormány
támogatásával 90 országból fogadhatnánk hallgatókat. Ez
komoly marketingmunkát kíván, hogy megtalálják a kül-
földiek a Nyíregyházi Egyetemet. Sikeresek vagyunk,
nagy potenciál van ebben. Részben a kormányzati támo-
gatásnak, a Stipendium Hungaricum programnak köszön-
hetõen, de jelentõs az önköltséges hallgatók száma is.
Számtalan olyan diák van, aki nem kalandot lát ebben,
hanem egy életpályának a megalapozását és Nyíregyhá-
zát választja felsõoktatási tanulmányai színhelyéül –
mondta el dr. Szabó György, a Nyíregyházi Egyetem rek-
tora.

Mentorok segítik a beilleszkedést
A külföldi hallgatók jelenléte a térség és az ország szá-

mára fontos – emelte ki a rektor. Egyes országok kedvezõt-
len demográfiai trendjei miatt lényeges a hallgatói szám
gyarapítása. A színvonalas képzésekkel Nyíregyháza is fel-
zárkózik a világhoz. Az évrõl évre növekvõ és immár 100
feletti létszámban a Nyíregyházi Egyetemen tanulmányo-
kat folytató nemzetközi hallgatói közösség érdekében az
intézmény tudatosan törekszik arra, hogy megteremtse az
optimális körülményeket a tanulmányok sikeres folytatásá-
hoz, a hallgatók beilleszkedéséhez, hogy a távoli, olykor
egzotikus országokból érkezõ hallgatók otthonra leljenek
Nyíregyházán. A felmerülõ nehézségek leküzdésében, a
hallgatók integrációjában lelkes és felkészült, magyar hall-
gatókból álló mentorcsapat tevékenykedik és segíti a kül-
földi hallgatók itteni életének minden mozzanatát.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)
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Több mint 25 ezer ember hal meg
multirezisztens okozta fertõzésekben
évente Európában, ez többek között a
helytelen antibiotikum-terápiáknak is kö-
szönhetõ – hangzott el a Szabolcs-
Szatmár-Bereg Vármegyei Infekciókontroll
és Antibiotikum Bizottság ülésén. A szak-
emberek minden térségben találkoznak,
a helyi adatokat pedig a Nemzeti Nép-
egészségügyi és Gyógyszerészeti Központ-
hoz juttatják el.

Infektológusok és járványügyi szakem-
berek találkoztak Nyíregyházán, az infek-
ciók, vagyis a fertõzések megelõzésérõl
és a helyes antibiotikum-terápiáról tanács-
koztak. Évrõl évre ellenõrzik a szakértõk,
hogy vármegyénként milyen fertõzések
vannak jelen, ezeket milyen kórokozók
okozzák és milyen antibiotikumok hatá-
sosak rá – ezeket az adatokat a Nemzeti

Több tízezer életet követelnek évente a fertõzések Európában
Népegészségügyi és Gyógyszerészeti Köz-
ponthoz juttatják el.

Multirezisztens kórokozók
Az ülésen nagy hangsúlyt kaptak a

multirezisztens baktériumok is, azokat
nevezzük így, amelyek egynél több anti-
biotikummal szemben ellenállóvá váltak.
– A multirezisztens törzsek megjelenése
sajnos világméretû probléma, az Európai
Unióban is több tízezer ember hal meg
emiatt. Ez azt jelenti, hogy nincs rá anti-
biotikum-terápia. Ez nagy veszély, több
irányból is össze kell fogni. Egyrészt az
infekció, vagyis maga a járványok, fertõ-
zések meggátlása. A másik az antibioti-
kum-szedésnek a kontrollálása. Nagyon
sokan szednek antibiotikumot, amikor nem
kellene. Beszedik, javul egy kicsit a tüne-
tük és abbahagyják. Ezek mind-mind a

multirezisztens törzsek kialakulását segí-
tik – részletezte dr. Szabó Tünde várme-
gyei tiszti fõorvos.

A helyes antibiotikum-terápia
Ezekre a törzsekre is kell azonban anti-

biotikum, hogy az emberek életét meg tud-
ják menteni, ez már a nagy gyógyszergyár-
tó cégek feladata – tette hozzá a várme-
gyei tiszti fõorvos. Ha nem megfelelõen
szedjük az antibiotikumot, akkor az adott
személy is rezisztens lesz bizonyos gyógy-
szerekre. Ez az egyik következmény, a
másik, hogy a feleslegesen szedett készít-
mények kiölik az úgynevezett hasznos bak-
tériumokat a szervezetbõl – hívta fel a fi-
gyelmet dr. Szabó Tünde. Az immunrend-
szer legyengül és már nem lesz hatásos az
antibiotikum, amikor tényleg szükség len-
ne rá. A szakember arra is felhívta a figyel-
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met, hogy az antibiotikum-terápia esetén
probiotikumra van szüksége a szervezetnek.

Kórházi fertõzések
A vármegyei infekciókontroll és anti-

biotikum bizottság ülésén a kórházi fer-
tõzések számának csökkentése is nagy
hangsúlyt kapott. – A kórházakban sajnos
olyan emberek vannak, akik több szerv-
rendszeri betegséggel küszködnek, le-
gyengültek, immunrendszerük mélyen
van, idõsek. A kórházi fertõzések egyrészt
azért alakulnak ki, mert ezeket a legyen-
gült embereket a kórokozók megtámad-
ják, tehát oda kell antibiotikum. A mul-
tirezisztens törzsek, amik kialakulnak a
rendszertelen antibiotikum-szedés miatt,
még veszélyesebbek rájuk. Ezért kell meg-
akadályozni, illetve visszaszorítani a kór-
házi fertõzéseket.

Természetesen a koronavírus is szóba
került az ülésen, ez a fertõzés is mind a
mai napig köztünk van, viszont ahogy más
kórokozó és baktérium is, az elsõ nagy
sokkhatás után megszelídül, úgy szelídült
meg a koronavírus is, így már várhatóan
nem fog olyan szintû betegséget okozni,
mint a 2020-as évben – tette hozzá dr.
Szabó Tünde. A megfelelõ antibiotikum-

terápiák kialakításáról nemcsak a szakem-
bereket, hanem a lakosságot is fel kell
világosítani, hogy javuljon a hazai és eu-
rópai helyzet. Antibiotikumot ne szedjünk
megszokásból, ne hagyjuk abba a terápia
közepén – ezek a legfontosabb tudniva-
lók. A háziorvosok számára fontosak az
iránymutatások betartása a betegek meg-
felelõ kezelése érdekében.

Koronavírus

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS
Nyíregyháza Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala Vagyongazdálkodási

Osztálya (4400 Nyíregyháza, Kossuth tér 1.) kétfordulós, nyilvános pályázat kere-
tében BÉRBEADÁS ÚTJÁN TÖRTÉNÕ HASZNOSÍTÁSRA MEGHIRDETI az alábbi
ingatlanokat.

Az elsõ fordulóban a részletes pályázati tájékoztatóban meghatározottak sze-
rinti pályázat 2023. november 21. napján (kedd) 12.00 óráig nyújtható be.

A második fordulóban, a versenytárgyalásra a részletes pályázati tájékoztató-
ban meghatározott idõpontban kerül sor.

A részletes pályázati tájékoztató – melyben foglaltak ismerete és betartása az
érvényes pályázat benyújtásának elengedhetetlen feltétele – átvehetõ a Polgár-
mesteri Hivatal Vagyongazdálkodási Osztály Nyíregyháza, Kossuth tér 1. „D” épü-
let I/150. sz. irodahelyiségében vagy letölthetõ a http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/
varoshaza/ingatlan-berbeadas és https://www.nyiregyhaza.hu/palyazatok honlapok-
ról. További információ kérhetõ személyesen vagy telefonon (30/833-8552; 42/524-
524/325) ügyfélfogadási idõben.

A kiíró fenntartja magának azt a jogot, hogy érvényes ajánlatok esetén is a
pályázatot eredménytelennek minõsítse és egyik ajánlattevõvel se kössön szer-
zõdést.
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Életmûvel és épületekkel bõvült a nyíregyházi értéktár
Mint írtunk róla, a Hungarikum Bizottság október 17-i

döntése értelmében a „Bokortanyák” kiemelkedõ nem-
zeti érték lett, bekerült a Magyar Értéktárba. Másnap
ülésezett a Nyíregyházi Települési Értéktár Bizottság –
ez a teljes rendszer alapja, melynek a csúcsát a hungariku-
mok jelentik. A döntés értelmében négy új nemzeti ér-
ték került be az értéktárba, mely így már 63 darabból
áll. Kulturális örökségként emelték be az ajánlások alap-
ján Sebestyén Sándor szobrászmûvész életmûvét, a Mó-
ricz Zsigmond Színház, s külön a Bencs Villa épületét és
kimagasló kultúraközvetítõ szerepét, míg az Épített kör-
nyezet kategóriája a nyíregyházi Városháza épületével
bõvült. Az alábbiakban az indoklásokból idézünk.

Sebestyén Sándor szobrászmûvész
életmûve

Sebestyén Sándor Lónya községben született, 1968-ban
az NDK-ban vállalt munkát, a jénai üveggyárban dolgo-
zott, késõbb jelentkezett a lipcsei képzõmûvészeti fõis-
kolára, ahol szobrászatot tanult. 1973-ban a nyíregyházi
Universil Üvegtechnikában helyezkedett el, ahol tovább
képezte magát az üvegmegmunkálás terén, valamint a
szintén nyíregyházi Tóth Sándor szobrászmûvész által
vezetett szobrász szakkörbe járt, majd Nyíregyháza és
Budapest között ingázott, hogy a Képzõmûvészeti Kivi-
telezõ Vállalatnál autodidakta módon kitanulhassa a szo-
boröntés tudományát. 1980-ban kérte felvételét a Mûvé-
szeti Alapba. Sikeres felvételi után a szobrászati tagozat
tagjává válhatott, szabadfoglalkozású alkotóként hivatá-
sa lett a mûvészet.

1981-ben a nyíregyházi Móricz Zsigmond Színház
társalgójába készült elsõ köztéri portré dombormûve
Somogyi Gyuláról. Közel száz köztéri alkotást készí-
tett, melyek legtöbbje Szabolcs-Szatmár-Bereg vár-
megyében látható. Nyíregyháza városában körülbe-
lül húsz alkotását csodálhatjuk: dombormûveket,
emléktáblákat, cégéreket és szobrokat. Itt található
munkái pl. a Szarvas paléta, Vécsey Károly mellszob-
ra, a Kossuth téri Mars és Vénusz bolygókép, vagy a
Kállay Gyûjtemény cégére. Utolsó köztéri alkotását
is Nyíregyházán leplezték le, a Sanyika – Jövõ címû
bronz ivókutat, sajnos már csak posztumusz. Alkotó
éveiben Nyíregyházán élt, nyíregyházi szobrászmû-
vészként emlegette a szakma és a nagyközönség. Itt
alapított családot és itt élt 2010-ben bekövetkezett
haláláig.

A nyíregyházi Városháza épülete

A Kossuth tér meghatározó épülete a megyeszékhely
egyik legrégebbi középülete, az eklektikus stílusú, mû-
emléki rangra emelt Városháza, amely a fennállása óta
számos megyei és városi hivatalnak adott otthont. Az ár-
kádos bejáratú, reneszánsz hangulatú, eklektikus épület
földszinti traktusát 1840-ben kezdték építeni Povolny
Ferenc (1777–1847) debreceni építõmester tervei alap-
ján és Lipniczky Imre helyi kõmûvesmester kivitelezé-

sében, amelyet 1842-ben vehettek birtokba a város tiszt-
viselõi. Az 1867-es kiegyezés után, a Törvényszék Nyír-
egyházán való felállításának lett a következménye, hogy
a Városházát Benkó Károly (1837–1893) pesti építész ter-
vei alapján, eklektikus stílusban a korábbi épület nagy
részének átalakításával emeletesre bõvítették, amely így
ettõl kezdve „igazságügyi palota”-ként funkcionált. A tör-
vénykezés hivatalai 1872-tõl kezdtek beköltözni az épü-
letbe, míg a homlokzat két szélén egy-egy 170 cm ma-
gas, öntött cinkbõl készült nõalak, a római Juszticia meg-
kettõzött ábrázolása kapott helyet. A Városháza díszter-
mében zajlott le 1883-ban a hírhedt „tiszaeszlári per.”

Miután 1876-ban Nyíregyháza lett az új megye-
székhely, Nagykállóból megérkezett a vármegyei
adminisztráció is, amely az épület nagytermében
tartotta a törvényhatósági üléseit. Végül 1891-ben a
Városháza északi részébõl kitelepült a Törvényszék,
míg a vármegye tisztviselõi 1892-ben költöztek át
az Alpár Ignác tervezte Megyeháza új épü-
letébe. 1912-re nyerte el a Városháza a ma
is látható külsõ képét. Az épületben szá-
mos nagy történelmi személy megfordult:
dr. Eötvös Károly (1842–1916) ügyvéd, Mik-
száth Kálmán (1847–1910) író, de a ven-
dégszoba lakója volt Móricz Zsigmond
(1879–1942) író is.

A Móricz Zsigmond Színház
épülete és kimagasló kultúra-

közvetítõ szerepe

Nyíregyházi színielõadásokról már 1831 jú-
niusából származnak helyi híradások, bár ek-
kor még nem volt önálló színházépülete és társulata sem
városunknak. A ma is álló kõépület Alpár Ignác tervei
alapján csak több évtized múlva, 1894. február 6-án, az
egykori Széna piacon nyílt meg. Önálló nyíregyházi tár-
sulat alapítására pedig csaknem 100 év elteltével, 1981-

ben került csak sor. A Móricz Zsigmond Szín-
ház Nyíregyháza, és a vármegye kulturális éle-
tének meghatározó szereplõje, sikeres vidéki
kõszínház. Napjainkban hat különbözõ hely-
színen szolgálja a kultúra ügyét: a Móricz Zsig-
mond Színházban a Nagyszínpadon, a Krúdy
Kamaraszínpadon, a Bárány Frigyes Stúdióban,
valamint nyaranta, a megújult, közel 1000 fé-
rõhelyes Rózsakert Szabadtéri Színpadon. Üze-
meltetõként a Bencs Villában várják a nézõ-
ket. Az egykori Helyõrségi Mûvelõdési Ott-
hon felújítva, Szindbád Színháztörténeti Ren-
dezvénytér néven kapcsolódik be a Kulturális
Negyed pezsgõ mindennapjaiba (belsõ és sza-
badtéri színpaddal), a Szindbád Bisztrónak is
helyet adva. A teátrum szervezésében valósul
meg minden nyár végén a VIDOR Fesztivál

(idén 22. alkalommal).

A színház nívós szakmai és a társadalmi igények-
nek is megfelelõ programot kínál a megyeszékhelyen
és a vármegyében, küldetésének tekinti a színház-,
tánc- és zenemûvészet sokszínûségének és értékei-
nek gyarapítását, az elõadások, koncertek széles ré-
tegekhez való eljuttatását, a gyermek- és ifjúsági
korosztály számára kulturális élmények nyújtását, az
elõadó-mûvészetekre fogékony nézõvé nevelés elõ-
mozdítását is.

A Bencs Villa épülete és kimagasló
kultúraközvetítõ szerepe

A nyíregyházi Sóstói úti villasor impozáns épülete a
Bencs Villa, melynek építtetését dr. Bencs Kálmán pol-
gármesteri idõszakának derekán, 1925-ben határozta el.

A család tulajdonában lévõ, Sóstói úttól az Ószõlõ utcá-
ig elnyúló szõlõbirtokra Várallyai Sándor mérnök tervei
alapján két év múlva készült el az eklektikus épület, mely
a mai napig meghatározó eleme az 1920-as, ’30-as évek-
ben kiépült nagypolgári villasornak. A gazdasági válság,

valamint a polgármester halála miatt a
Bencs család anyagi biztonsága megren-
dült, mivel a villa építését banki kölcsön-
bõl finanszírozták, így tulajdonjoga elve-
szett. A második világháborút követõen
elõbb tüdõszanatórium mûködött az épü-
letben, majd óvodának adott helyet. 1989-
tõl tanszálloda és a város vendégháza volt.

A közelmúltban felújított Bencs Villa
napjainkban régi fényében ragyogva, a
kultúra és a mûvészet színhelye, mely
már történelmi kávézóval, kiállítások-
kal, valamint rendezvények, esküvõi és
üzleti fotózások helyszíneként is várja
az érdeklõdõket a színház üzemelteté-
sében.
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Díjazták a Váci Mihály Kulturális Központ programszervezését
A Kultúrházak éjjel-nappal címû programsorozat

#Hogy volt? pályázatán a „városok” kategóriában nyúj-
tott kimagasló teljesítményéért díjat nyert a nyíregyházi
Váci Mihály Kulturális Központ. Az országos elismerést
Mészáros Szilárd, a sikeresen pályázó intézmény igazga-
tója, és Szabó Tamás kulturális referens vette át Buda-
pesten, október 25-én.

A Magyar Népmûvelõk Egyesülete által 16 éve életre
hívott rendezvénysorozat célja, hogy kiemelje és elismer-
je azokat a kulturális központokat, amelyek értékes prog-
ramokkal szolgálják a közösséget, valamint rávilágítson
arra, hogy milyen sokféle mûvészeti és közösségi tevé-
kenység zajlik ezeken a helyeken. Hosszú távú cél, hogy
a színvonalas események bemutatása által a közmûvelõ-
dési intézmények jó gyakorlatokat ismerhessenek meg.

Szeptember 22–24. között országszerte több száz kul-
turális központ és mûvelõdési ház várta az érdeklõdõket
változatos programokkal. A rendezvények között zenei
koncertek, mûvészeti kiállítások, színházi elõadások, kéz-
mûves és sportfoglalkozások, valamint könyvbemutatók
is helyet kaptak. Idén határon túli táncházak is csatlakoz-
tak a tematikus hétvégéhez, amely tovább színesítette az
amúgy is széles palettájú eseményt. 138 település 255
helyszínén összesen 160 szervezõ várta a kikapcsolódni
vágyókat.

Ehhez a rendezvénysorozathoz csatlakozott a Váci Mi-
hály Kulturális Központ is, amely 2 nap alatt 9 helyszínen

19 kulturális eseményt bonyolított le Nyíregyházán. Ha-
gyományos rendezvényeik közül például a Váci Mihály
Kulturális Központ Lemezbörzéjét, a Szépkorúak kézimun-
ka kiállítását, a Mandabokori Mûvelõdési ház Õszi kaval-
kádját vagy a Városmajori Mûvelõdési Házban a Szabolcs-
Szatmár-Bereg Vármegyei Filmszemlét is megrendezték.
A városi kulturális események sokszínûségének köszön-
hetõen Budapest után az elsõ helyen végzett Nyíregyhá-
za a magas rangú szakmai megmérettetésen.

Agóra program

Az Agóra program keretében, 2014-ben teljesen meg-
újult Váci Mihály Kulturális Központ kiemelkedõ fontos-

ságú a vármegyeszékhely kulturális életében. Az intéz-
mény számos eseménynek ad otthont, emellett a helyi te-
hetségek bemutatására is lehetõséget nyújt, elõsegítve a
kulturális gazdagság és az alkotói szellem fejlõdését, va-
lamint találkozóhelyként is funkcionál, hozzájárulva a
város közösségi összetartásához. A kulturális központ egyre
jobban betölti az Agóra jellegébõl adódó multifunkcioná-
lis szerepét: programkínálatát a mûfaji sokszínûség jellem-
zi, a programszervezõk különös figyelmet fordítanak arra,
hogy a legkisebbektõl az idõsekig mindenki megtalálja a
neki tetszõ programot. Az intézmény a régi hagyományok
ápolása mellett új, hagyományteremtõ programokat is
megvalósít. A várossal szoros együttmûködésben dolgoz-
nak azon, hogy Nyíregyháza minél sokszínûbb rendezvé-
nyekkel szolgálhasson a lakosság, illetve a városba érke-
zõ turisták, látogatók számára.

A kulturális központ idei programjai
November 7-én kuriózum elõadásra készülnek a

Váci Mihály Kulturális Központban, a Fergeteges Sissi
legendáját a magasan képzett hivatásos táncosokból
álló ExperiDance elõadásában láthatja a nagyérdemû.
Prof. dr. Bagdy Emõke november 14-ei elõadását jö-
võre, új idõpontban tartják meg. December 9-én Hal-
leluja – Dolhai Attila zenekaros adventi koncertjét,
december 27-én a Csókos asszony címû elõadást ren-
dezik meg.

(Szerzõ: Boros Rita)
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Tizenhetedik alkalommal rendezték meg Nyíregyházán
a Prima díjkiosztó gálát, melynek október 27-én a Megye-
háza díszterme adott otthont. Tóth Károly, a Móricz Zsig-
mond Színház színmûvésze a magyar színház-, film- és
táncmûvészet kategória jelöltjeként vármegyei Prima kü-
löndíjban részesült!

A közkedvelt Totya 2021-ben kapta meg a Gobbi Hilda
által alapított, a legjobb epizodistáknak járó Aase-díjat; most
pedig Nyíregyházán ismerték el mûvészetét.

– Tíz kiváló jelölt aspirált a három Prima-díjra és a két
Prima különdíjra. Meglepett az eredmény?

– Nagyon. Már az is meglepetésként ért, amikor felhívott
Vitkai Éva, hogy én lettem a kategória jelöltje. Az igazi rá-
csodálkozás pedig akkor történt, amikor megkaptam a meg-
hívót, és megtudtam, kik a jelöltek. Nem akartam hinni a
szememnek: a Cantemus kórus, Orendi Mihály és mások –
Jézus Úristen, mit keresek én itt ennyi kiválóság között?
Rácsodálkozásom fokozódott, amikor a gálán levetítették a
jelölteket bemutató kisfilmeket, közöttük például Bíró La-
jos szobrászmûvészrõl, akinek már régen meg kellett volna
kapnia akár a Prima Primissimát, vagy dr. Szép Tibor bioló-
gus-ornitológusról.

Halálosan büszke vagyok, hogy eszébe jutottam a szín-
ház vezetésének, s egyáltalán valakiknek, akik jelöltek, mert
ez azt jelzi, nem volt hiábavaló az elmúlt negyven, vagy
legalábbis az utóbbi pár év. Az esélytelenek nyugalmával
ültem ott, de amikor a különdíjnál kihívták díjátadónak
Kirják Róbertet, átfutott a fejemen: na nehogy már én...
Nagyon örültem! A 40 év alatt ez a második olyan elisme-
rés, amit nem a kollégáktól kaptam, mint a Móricz-gyûrût,
ami ugyancsak nagyon fontos. Két éve nagy meglepetésemre
Aase-díjas lettem, most pedig ez a különdíj! Igazán jó ér-
zés, hogy gondoltak rám, ezek az elismerések megkoro-
názzák a közönség részérõl érkezõket.

Hiába tudtam én, hogy sokkal többre vagyok képes, mint
amilyen lehetõséget kaptam, de ahhoz, hogy az ember
megmutassa a tehetségét, megfelelõ nagyságú feladatok
kellenek. Igaz, olykor magam alatt vágtam a fát... A Kreon
után azt gondoltam, jönnek a nagyobb feladatok, de nem
így lett. Amikor Kirják Róbert lett az igazgató és Göttinger
Pál a fõrendezõ, akkor kezdtem elõször érezni: mintha úgy
bánnának velem, mint egy színésszel – több mint 30 év

Prima különdíjat kapott Tóth Károly
Az elismerések megbecsülést jelentenek színmûvészünk számára, s ez erõt ad neki, tolja elõre õt

után. Én a 2019-ben bemutatott Tengerentõl számolom iga-
zán színész-létemet. Az Aase-díj kapcsán úgy fogalmaz-
tam: évtizedekig úgy gondoltam, hogy ez a színház kisebb
megszakításokkal kutyába se vett, de már úgy látom, nem
így van. Jólesõ érzéssel töltött el, hogy Horváth Illés mûvé-
szeti vezetõ is meglátta bennem azt a színészt, akit lehet
terhelni, jó szerepeket kaptam az utóbbi idõszakban.

Ezúttal nem a díjat köszönöm igazán, ami persze fontos,
hanem a lehetõséget, hogy megkaptam a jó szerepeket pél-
dául a Váratlan vendégben, a Tengerenben, a Kripliben, a
Görbe tükrökben – ezek nélkül talán szóba sem került vol-
na, hogy díjra terjesszenek fel. Köszönet érte, hogy meg-
mutathattam magam, mert akkor lehet valamit letenni az
asztalra, ha megfelelõ szerepet kap a színész. Egyszer úgy
fogalmaztam: a fõszereplõnek esténként két és fél órája van,
hogy megmutassa szerepe ívét és színészi kvalitásait, az
epizodistának pár perc jut arra, hogy felhívja magára a fi-
gyelmet. A bizalom nagyon fontos a mi pályánkon is!

– Szerepek sokaságát játszhattad el. Melyek a legemlé-
kezetesebbek?

– Több mint 30 éve, mégis nagy szeretettel és élménnyel
gondolok a Patikában Pap Ferkére, valamint Kreonra a 2011-
ben bemutatott Antigonéból. Ez az elõadás azért is emlé-
kezetes, mert nem perceket töltöttem a színpadon, hanem

végig jelen voltam. Bejöttem, (képletesen) fölhúztam a füg-
gönyt, és gyakorlatilag én engedtem le.

– A Chicagóban a Konferanszié vagy a Don Carlosban a
fõinkvizítor számomra emlékezetes karakterszerepeid. A
Castel Felice Vándora és különösen a Tengeren Ivan Curryje
viszont igazi fõszerep.

– Hálás vagyok a sorsnak, hogy találkoztam Göttinger
Pállal, a két, utóbb említett elõadást õ rendezte. Paliból hi-
hetetlen – a színpad, a színész és a darab iránti – harmónia
árad, nagyon tud navigálni, tisztán, érthetõen elõre vetíteni
a dolgokat. Õ nálam a színházi világbajnok, az elsõ számú
rendezõ számomra. A másik Horváth Illés. Õk bármit mon-
danak, gondolkodás nélkül megcsinálom, elhiszem mind-
kettõjüknek, hogy jó, amit akarnak. Úgy érzem, egy hul-
lámhosszon vagyunk az alkotófolyamatok során.

A Tengeren az olvasópróbától kezdve elképesztõ össze-
találkozása szövegnek, színészeknek és rendezõnek. Olyan
szinten kerültünk egy hullámhosszra mindannyian, hogy
nem munkának, hanem együtt játszásnak tekintettük az elsõ
pillanattól. Nem volt görcs, sem megoldhatatlannak tûnõ
probléma, inkább élmény, élmény hátán. Amikor megkér-
dezték tõlem, van-e szerepálmom, rendre azt feleltem:
nincs. De ha korábban tudtam volna errõl a darabról és
szereprõl, akkor biztosan a Tengerent mondom.

– Ebben az évadban a Családi játszmák, a Don Juan és a
Nõk az idegösszeomlás szélén címû elõadásokban látha-
tunk. A Prima különdíj ad ezekhez plusz motivációt? Eszed-
be jut, hogy neked immár duplán jónak kell lenned?

– Nem az jut eszembe. Inkább az, ami jobb variáció,
hogy az elismerés önbizalmat ad. Én hiába tudom, hogy
képes vagyok nagy dolgokra a színpadon, hiszen úgy is
meghalhattam volna, hogy csak otthon éreztem magam
iszonyatos tehetségnek, de nem tudtam megmutatni, sen-
ki nem vette észre. Éppen ezért nem a megfelelési kény-
szert érzem, hanem azt mondom magamnak: tessék meg-
csinálni, meg tudod... A különbözõ fellépéseken is más-
nak érzem magam, sokkal egyszerûbb, lazább, közvetle-
nebb, természetesebb vagyok, mert érzem, hogy az elis-
merések megbecsülést jelentenek. Ez erõt ad, ott van mö-
göttem, tol elõre: tessék, itt a pálya, csináld. Nem begör-
csöl, hanem azt sugallja: most megmutathatom színészi
képességeimet.

(Szerzõ: Kováts Dénes)
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Képviselõi fogadóóra

Major József (10. sz. vk. önk.
képviselõje) fogadóórát tart.

Idõpont: november 9., 17–19 óra között.
Helyszín:  Móra Ferenc Általános

Iskola, Móra terem,  Fazekas J. tér 8.

Kötetbemutató
Cey-Bert Róbert Gyula A szkíta turul dinasztia örökösei

– Szkíták, hunok, mongolok, türkök, avarok, magyarok
címû kötetének bemutatója. A szerzõvel beszélget: Seszták
Oszkár, a Sz-Sz-B Vármegyei Közgyûlés elnöke.

Idõpont: november 17. 17.00 óra. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.
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Alzheimer Café
A Nyíregyházi Szociális Gondozási és Egészségügyi

Alapellátási Központ ismét megszervezi az Alzheimer
Café rendezvényt, mely a demencia kórképpel élõk-
nek és a hozzátartozóinak nyújt találkozási lehetõsé-
get és tanácsadást. A kerekasztal-beszélgetés témái:
A demencia elsõ tünetei, stádiumai. Mit tehet az érin-
tett környezete, a beteg életminõségének javításáért?
– közremûködnek az idõsek nappali ellátása kereté-
ben dolgozó szociális szakemberek.

Idõpont: november 7. 14.30-tól. Helyszín: Nyíregy-
háza, Õz u. 16., Nappali Ellátó Központ.

A programról további tájékoztatás a 06-20/298-
3370-es telefonszámon kérhetõ.

Idõsek Akadémiája...
...2023. õszi rendezvénysorozat.
November 9. 14.00 óra: Fül-orr-gégészeti elválto-

zások és kezelési lehetõségeik. Elõadó: dr. Bartku Ist-
ván, SZSZBVK-JAT, Fül-orr-gégészeti osztály, osztály-
vezetõ fõorvos.

Helyszín: Nyíregyházi Szociális Gondozási és
Egészségügyi Alapellátási Központ, Nappali Ellátó
Központ, Õz u. 16.
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Beszélgessünk régi idõkrõl
Tavasszal nagy sikerrel bonyolította  le a  Nyíregyházi

Városvédõ  Egyesület 4 részbõl álló sorozatát Beszélges-
sünk régi idõkrõl címmel. Megígérték, hogy õsszel foly-
tatják. A helyszín változatlanul a Burattino Bábszínház
elõadóterme (a Korzó Bevásárlóközpont 2. emeletén),
mindig kedden, és 15 órai kezdéssel.  A belépés díjtalan.

November 7-én  Urbán Teréz, a Nyíregyházi Városvé-
dõ Egyesület alelnöke Botlatókövek Nyíregyházán cím-
mel a holokauszt helyi emlékeirõl beszél.

November 21-én  Ilyés Gábor helytörténész  zárja az
elõadássorozatot Eltûnt épületek nyomában 2. címmel.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Szépkorúak Akadémiája
Öregedés Mûvészete Program 2023 – a Kelet-Magyar-

országi Szépkorúak Akadémiájának ismeretterjesztõ elõ-
adássorozata.

November 8. 15.00 óra: Laktóz- és gluténérzékenység
és tünetei. Elõadó: dr. Ágoston Lóránt gasztroenterológus.

Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Deák Ferenc Akadémia

A Deák Ferenc Akadémia Egyesület várja az érdek-
lõdõket 27. jubileumi elõadássorozatára.

Téma: Rendszerváltás és emlékezet politika.
Elõadó: dr. Romsics Ignác történész, egyetemi ta-

nár, az MTA rendes tagja.
Idõpont: november 9. 16.30-tól. Helyszín: Móricz

Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Szemle ajánló
A kémfõnök és a grófkisasszony naplója
Három nagyobb terjedelmû tanulmány vezeti be és

három múltidézõ recenzió zárja a Szabolcs-szatmár-be-
regi Szemle most megjelent 2023/2. számát: az 1947/48-
as Felsõ-tiszai árvízkatasztró-
fáról, melynek hatása az is-
mertebb 1970-es Tisza-Sza-
mos-közihez mérhetõ, a
Szlávik Lajos–Fejér László
szerzõpáros írt összefoglalót;
a nyíregyházi Északi temetõ-
ben lévõ 1848-as sírkertrõl az
eddigi legteljesebb, részletes
ismertetõt adja közre Holmár
Zoltán történész; Stevanyik
András helytörténész pedig a
Szemle 2020/3. számában
közzétett tanulmányát frissí-
ti, teszi teljessé új eredmé-
nyekkel, dokumentumokkal.
Címe: Az olimpiák és Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegye.

Válogatás a további írásokból: az idén áprilisban 92
évesen elhunyt Bárány Frigyes Jászai Mari-díjas magyar
színésztõl, érdemes és kiváló mûvésztõl – aki 1981–2019
között a nyíregyházi Móricz Zsigmond Színház tagja volt
–, nekrológban búcsúzik Csikos Sándor Kossuth-díjas szí-
nész, színigazgató és Karádi Zsolt fõiskolai tanár, színikri-
tikus. Brezsnyánszky László egyetemi tanár a hatvanéves
nyíregyházi tanárképzés történetét foglalja össze; a Szép-
irodalom rovatban a Szemle hat olyan szárnybontogató
ifjú tehetség versét közli, akik a Nyíregyházi Mûvészeti
Szakgimnáziumban az utóbbi idõben végeztek, illetve
jelenleg is tanulnak. A Szemle interjúja Hajnal Béla köz-
gazdász-statisztikussal készült, aki ötven éve aktív sze-
replõje megyénk közéletének. A recenziók között olvas-
ható Szemán László levéltáros írása Ivan Szerov: A bõ-
rönd titkai címû könyvérõl, amelyben a Szovjetunió Ál-
lambiztonsági Bizottsága (KGB) elsõ elnökének titkos nap-
lói és feljegyzései szerepelnek. A könyv az idei esztendõ
egyik bestsellere a nemzetközi könyvpiacon. Egy másik
visszaemlékezés részben megyékhez kötõdik: gróf Lónyay
Márta naplója az 1912–1922 közötti évtizedet idézi;
Kujbusné Mecsei Éva mutatja be. Viga Gyula Luby Margit
néprajzi örökségébõl ad közre újabb részleteket.

Fergeteges – Sissi legendája
Színpadon az Experidance.
Idõpont: november 7. 18.00 óra.
Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.
In illo tempore
Krámli Márta szobrászmûvész, egyetemi oktató és
Támuly Zsuzsanna szobrászmûvész kiállítása.
Megtekinthetõ: november 8-ig. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár.
Homokba rajzolt ákombákom
Oncz Illésné és Oncz Péter amatõr festõk kiállítása.
Megnyitó: november 10. 15.30-tól.
Megtekinthetõ: november 22-ig. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár.
Kezedben a jövõ!
Interaktív kiállítás a fenntarthatóságról gyerekeknek,
ahol felfedezhetitek a Föld erõforrásait és megtanul-
hatjátok, hogyan óvhatjuk meg azokat a jövõ generá-
ciói számára! 
Idõpont: november 13–17.,  8.30–18.00 óráig.
Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.
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(Szerzõ: Ilyés Gábor helytörténész,
www.emlekjelek.hu)
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Amirõl az utcák mesélnek...
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Pillanatképek a Kürt utca lakóinak életébõl
A régi városi térképekrõl leolvasható, hogy az utcát

eredetileg Angyal utcának, majd Angyal zugnak nevez-
ték. Mai elnevezését 1890-ben kap-
ta. Buday Irén azonban még 1896-
ban is így hirdette a 14. sz. alatt
található kalapüzletét: „Kürt utcza,
ezelõtt Angyal zug”. Ez az úgyne-
vezett Zomborszki-féle ház, ahová
majd 1900-ban özv. Rottmann
Lajosné áthelyezi varrodáját.

Amikor egy Kürt utcai lakos
1900-ban azért emel szót, mert nem
elég, hogy a város kellõs közepén
elhelyezkedõ utcája a legsötétebb,
az esõ vagy olvadás után még a leg-
sárosabb is, hiába fizetnek kövezet-
vámot a lakói. Szerinte ilyenkor ide valaki csak köz-
jegyzõ kíséretében jöjjön, hogy azonnal megtehesse vég-
rendeletét, melyben „kitagadás terhe alatt tiltaná meg
az örököseknek, hogy lábukat a Kürt utcába tegyék”,
amelynek „egészséges fekete sara oly vendégszeretõ,
hogy ellenállhatatlan vonzerõt gyakorol az ember sárci-
põire”. Az utca „õslakói” ilyen idõben már spárgával
kötözik cipõiket lábaikhoz. A város fõkapitányát egy
sétára invitálja az utcába, amelyet korábban nem vélet-
lenül neveztek Angyalnak, hiszen „esõvíz idején csak
az angyalok járhatnak benne”.

A vendégmarasztaló sár mellett iskolás gyermekek
„harcai” miatt is panaszkodott egy lakó 1905-ben. Az

evangélikus és az izraelita elemi
iskola tanulói mérték össze erejü-
ket szabad idejükben, ami szerinte
annak köszönhetõ, hogy a Szarvas
utcai zsinagóga udvarának van egy
kijárata a Kürt utcára, amely utcát
az evangélikus elemisták is köny-
nyedén megközelítenek az iskolá-
juk erre az utcára nézõ kerítésén
tátongó nyíláson át. A két fél kö-
zötti küzdelemben „tégla és kõda-
rabok sûrûn repülnek a levegõben
s igazán Isten csodája, hogy a küz-
dõkben, a járókelõkben és az abla-

kokban nagyobb kárt nem tesznek”. Még szerencse, hogy
ebbõl kimaradtak a római katolikus elemi iskola tanu-
lói, akiknek iskolája a Kürt utca és az Iskola utca sarkán
állt. Ezt az iskolát 1936-ban a várostól búcsút vevõ Éne-
kes János prelátusról nevezték el.

1928-ban pedig arról szólt a sirám, hogy az Iskola ut-
cából nyíló Kürt utca számozását a Kereszt utcánál kezd-
ték, s ezzel bonyodalmat okoztak, mert senki nem tud-
ja, hol kezdõdnek a házak számozásai.


